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متن پرسش

سلام علیکم: چرا در سوال 39173 همان تشکیکی که در سوالات قبلی جاری میکردید را جریان

نمیدهید؟ منظور اینست که حدیث زیر را همچون احادیث دیگر تشکیک کنید (اگر چه در خود

لامَُ : أَنَّهُ قَالَ ضَا عَلَيْهِ اَلسَّ الٍ عَنْ أَبِي اَلْحَسَنِ عَلِيِّ بْنِ مُوسَى اَلرِّ حدیث لفظ شیعیان آمده): عَلِيِّ بْنِ فَضَّ

هُ عَلَيْهِ وَ آلِهِ فِي اَلْمَنَامِ كَأَنَّهُ يَقُولُ لِي هِ صَلَّى اَللَّ هِ رَأَيْتُ رَسُولَ اَللَّ لَهُ رَجُلٌ مِنْ أَهْلِ خُرَاسَانَ يَا اِبْنَ رَسُولِ اَللَّ

ضَا بَ فِي ثَرَاكُمْ نَجْمِي» فَقَالَ لَهُ اَلرِّ «كَيْفَ أَنْتُمْ إِذَا دُفِنَ فِي أَرْضِكُمْ بَضْعَتِي وَ اُسْتُحْفِظْتُمْ وَدِيعَتِي وَ غُيِّ

كُمْ وَ أَنَا اَلْوَدِيعَةُ وَ اَلنَّجْمُ أَلاَ فَمَنْ زَارَنِي وَ هُوَ لامَُ «أَنَا اَلْمَدْفُونُ فِي أَرْضِكُمْ وَ أَنَا بَضْعَةٌ مِنْ نَبِيِّ عَلَيْهِ اَلسَّ

ي وَ طَاعَتِي فَأَنَا وَ آبَائِي شُفَعَاؤُهُ يَوْمَ اَلْقِيَامَةِ وَ مَنْ كُنَّا شُفَعَاءَهُ نَجَا هُ عَزَّ وَ جَلَّ مِنْ حَقِّ يَعْرِفُ مَا أَوْجَبَ اَللَّ

لامَُ أَنَّ ي عَنْ أَبِيهِ عَلَيْهِ اَلسَّ ثَنِي أَبِي عَنْ جَدِّ قَلَيْنِ اَلْجِنِّ وَ اَلإْنِْسِ وَ لَقَدْ حَدَّ وَ لَوْ كَانَ عَلَيْهِ مِثْلُ وِزْرِ اَلثَّ

لُ فِي صُورَتِي وَ يْطَانَ لاَ يَتَمَثَّ هُ عَلَيْهِ وَ آلِهِ قَالَ «مَنْ رَآنِي فِي مَنَامِهِ فَقَدْ رَآنِي لأِنََّ اَلشَّ هِ صَلَّى اَللَّ رَسُولَ اَللَّ

ادِقَةَ جُزْءٌ مِنْ سَبْعِينَ ؤْيَا اَلصَّ لاَ فِي صُورَةِ أَحَدٍ مِنْ أَوْصِيَائِي وَ لاَ فِي صُورَةِ وَاحِدَةٍ مِنْ شِيعَتِهِمْ وَ إِنَّ اَلرُّ

ةِ»..... مردی خراسانی به امام رضا علیه السلام عرضه داشت: من دیشب رسول خدا را بُوَّ جُزْءاً مِنَ اَلنُّ

خواب دیدم گویا به من فرمود: چگونه خواهید بود زمانیکه پاره ای از من در سرزمین شما دفن شود و

شما نگهبان امانت من قرار داده شوید و ستاره من در سرزمین شما مدفون گردد؟ امام رضا علیه السلام

فرمودند: من همان مدفون در سرزمین شما هستم و من همان پاره تن رسول خدا می باشم و من

همان امانت و ستاره هستم … و پدرم از جدم از پدرش (امام باقر علیه السلام) از رسول خدا نقل فرمود

که ایشان فرمودند: هر کس مرا در خواب ببیند (یا: زیارت کند) واقعاً مرا دیده (یا: زیارت کرده) زیرا

شیطان نه به صورت من متمثل می شود و نه به صورت یکی از اوصیائم و نه به صورت یکی از شیعیان

ایشان و رؤیای صادقه جزئی از اجزاء هفتادگانه نبوت است. من لا يحضره الفقيه، ج:۲، ص:۵۸۴

(شیعه و سنی نقل کرده اند که پیامبر فرمود هرکس مرا در خواب ببیند واقعا مرا دیده چون شیطان به

شکل من متمثل نمیشود و این حدیث مورد پذیرش بزرگان فریقین است) اگر سید بن طاووس شیعه

نیست من هستم؟ آن هم خوابی که فقیه و عالم و عارفی همچون آیت االله بهجت به آن اشاره

میکنند. چطور میتوان به این خواب بی اعتنا بود اما حیرت آیت االله جوادی را دلیلی بر انتساب فلان

متن به معصوم دانست؟ آیا این اتخاذ نظری که داشتید بدین خاطر نیست که مرحوم آیت االله بهجت

وحدت وجودِ مورد قبول شما را باطل میداند؟

متن پاسخ



باسمه تعالی: سلام علیکم: همچنانکه عرض شد این مربوط به خود جنابعالی است که چه نسبتی با

آن نوع متون برقرار کنید. اتفاقاً حدیثی که فرمودهاید کاملاً مورد قبول علمای شیعه نیز هست. ولی با

توجهدادن به این نکته که به گفتۀ آیت االله جوادی اگر شیطان به صورت اولیای الهی نمیتواند در

خواب ظاهر شود که سخن درستی است؛ مربوط به کسانی است که از قبل، صورتِ پیامبر و اولیای الهی

را دیده باشند. وگرنه همانطور که در عالم بیداری عدهای همچون مسیلمه کذاب تحت تأثیر شیطان

ادعای پیامبری میکنند در خواب نیز شیطان میتواند به صورتی در آید و خود را به عنوان پیامبر جا

بزند. به نظرم نکتۀ قابل دقتی است که آیت االله جوادی مدّ نظر مستمعین خود آوردهاند. با اینهمه

موضوعی نیست که جنابعالی اینهمه اصرار دارید. هر طور خواستید برداشت کنید. موفق باشید 


